



مشروع قرار بشأن دعم البرلمانات الآسيوية الثابت للشعب الفلسطيني

نحن، أعضاء الجمعية البرلمانية الآسيوية،

إذ نشير إلى قرارات الجمعية البرلمانية الآسيوية بشأن دعم الدولة الفلسطينية وحماية حقوق الشعب الفلسطيني (APA/Res/2013/03 - 9 كانون الأول/ديسمبر 2013)؛ انتهاكات القانون الإنساني الدولي في دولة فلسطين وجرائم الحرب التي المرتكبة من قبل الكيان الصهيوني في غزة (APA/Res/2009/01 - 8 كانون الأول/ديسمبر 2009)؛ والأزمة الإنسانية في دولة فلسطين وخاصة في قطاع غزة (APA/Res/2008/08 - 29 تشرين الثاني/نوفمبر 2008)؛ والأثر الإنساني الكارثي للحرب العدوانية على قطاع غزة في تموز/ يوليو 2014 والقصف العشوائي الذي شنه الكيان الصهيوني على قطاع غزة منذ 7 تشرين الأول/أكتوبر 2023 والذي استهدف عمداً المدنيين بمن فيهم النساء والقصر.

كما نشير إلى قرارات المجلس الأمن للأمم المتحدة، بما فيها القرارات رقم 242 (1967)، و252 (1968)، و297 (1969)، و298 (1971)، و446 (1979)، و465، و474، و478 (1980) و468 (1980)، و1322 (2000)، و2334 (2016)، وقرارات الجمعية العامة للأمم المتحدة والوثائق الدولية ذات الصلة الأخرى.

وإذ نستلهم من المبادئ والأهداف المنصوص عليها في ميثاق الجمعية البرلمانية الآسيوية وقرارات الجمعية البرلمانية الآسيوية ذات الصلة؛

وإذ نلتزم بالإسهام في تعزيز السلام والأمن على الصعيدين الإقليمي والعالمي على أساس العدالة وسيادة القانون؛

وإذ نؤكد على مسؤولية المجتمع الدولي في دعم تنفيذ قرارات وتوصيات مجلس الأمن التابع للأمم المتحدة؛ الجمعية العامة للأمم المتحدة؛ مجلس حقوق الإنسان؛ والجمعية البرلمانية الآسيوية ذات الصلة بالحالة في فلسطين، لا سيما في القدس؛



وإذ ندعم معاناة شعب دولة فلسطين ضد الكيان الصهيوني في كل جوانبه لتحرير أرضها وإقامة دولة فلسطينية مستقلة وعاصمتها القدس؛

وإذ نعيد التأكيد على إدانة نقل السفارة الأمريكية من تل أبيب إلى مدينة القدس المحتلة متجاهلين مبادئ الشرعية الدولية وقواعدها وقرارات مجلس الأمن التابع للأمم المتحدة؛

وإذ نُعرب عن بواعث قلق جدية بشأن عدم التزام الكيان الصهيوني بالالتزام بقرارات وتوصيات مجلس الأمن والجمعية العامة للأمم المتحدة، ومجلس حقوق الإنسان، والاتحاد البرلماني الدولي، والاتحاد البرلماني الإفريقي وذلك فيما يتعلق بحالة حقوق الإنسان في الأراضي الفلسطينية المحتلة، وخاصة في القدس؛

وإذ نؤكد من جديد انطباق اتفاقية جنيف الرابعة المتعلقة بحماية المدنيين في وقت الحرب، المعقودة في 12 آب/ أغسطس 1949، على الأراضي الفلسطينية المحتلة، بما في ذلك القدس وقطاع غزة؛

وإذ نسلم بأن انتهاكات الكيان الصهيوني الخطيرة للقانون الإنساني الدولي وحقوق الإنسان للشعب الفلسطيني تقوّض الجهود الدولية الرامية إلى تحقيق سلام عادل ودائم في المنطقة وخارجها؛

وإذ نلاحظ بقلق بالغ استمرار الانتهاكات الصارخة للكيان الصهيوني لمختلف قرارات الأمم المتحدة تجاه السلام بين دولة فلسطين والكيان الصهيوني، مما يعكس عدم فعالية النظام الدولي وفشله وعدم قدرته على حل السلم والأمن الدوليين وصونهما؛

وإذ نضع في الاعتبار أن الحالة المتدهورة في دولة فلسطين، ولا سيما في قطاع غزة، ناجمة عن استمرار المجتمع الدولي في الصمت والاستخدام الانتقائي لسياسة المعايير المزدوجة إزاء القمع والعدوان والعنف والترهيب المستمر ضد الشعب الفلسطيني وضم الأراضي الفلسطينية بصورة غير مشروعة؛

وإذ نؤكد أن الطريق إلى السلام، والاستقرار، والازدهار في الشرق الأوسط تأتي أولاً من خلال إنهاء احتلال الكيان الصهيوني لدولة فلسطين من خلال تنفيذ قرارات الشرعية الدولية ذات الصلة، وعدم استبدال القرارات السياسية بالقرارات الاقتصادية من خلال المؤتمرات الاقتصادية التي تهدف إلى تشريع احتلال الأراضي الفلسطينية والتعايش المشترك، وتطيل مدة الاحتلال.

وإذ نشدد على أن ممارسة العبادة، والصلوات والطقوس الدينية الإسلامية في المسجد الأقصى هي حق طبيعي ومضمون للمسلمين فحسب. لا يحق للكيان الصهيوني تخويفهم ومنعهم من ممارسة واجباتهم، في حين أن الكيان الصهيوني يسمح للمستعمرين والمتطرفين الدخول إلى حرمة الأماكن الإسلامية المقدسة وتحديدًا المسجد الأقصى؛



وإذ نأسف لتصاعد العنف في غزة منذ 7 تشرين الأول/أكتوبر 2023 وإزهاق أرواح جميع المدنيين؛

وإذ ندين عدوان الكيان الصهيوني العشوائي وغير المتناسب، والغارات الجوية والقصف الذي استهدف شعب غزة المحتل والمضطهد، والحصار اللاإنساني، والقيود المفروضة على المساعدات الإنسانية والإغاثية، التي أسفرت عن خسائر في أرواح الآلاف من المدنيين الثمينين، بمن فيهم النساء والأطفال، وألحقت بؤساً غير مسبوق بسكان غزة؛

وإذ نعرب عن قلقنا إزاء المخاطر الجسيمة التي تشكلها أعمال الكيان الصهيوني على السلم والأمن في المنطقة؛

1. **نحث** جميع أعضاء الجمعية البرلمانية الآسيوية على دعم ومعاملة دولة فلسطين كعضو كامل العضوية في الأمم المتحدة

2. **نحث** أيضاً المجتمع الدولي على الضغط على الكيان الصهيوني لوقف عدوانه العسكري على سكان قطاع غزة عن طريق الوقف الكامل لإطلاق النار؛

3. **نطالب** جميع الدول باستخدام نفوذها لحث الكيان الصهيوني على التوقف والامتناع عن اتخاذ إجراءات تنتهك حقوق الإنسان، وكذلك رفع الحصار الشامل المفروض على غزة؛

4. **ندعو** الأمم المتحدة وهيئاتها ذات الصلة إلى العمل فوراً على حماية المدنيين الفلسطينيين، بوسائل منها رفع حصار المعونة الإنسانية عن قطاع غزة.

5. **ندين**، بأشد العبارات الممكنة، قتل واستهداف المدنيين الفلسطينيين الأبرياء من قبل الآلية العسكرية التابعة للكيان الصهيوني، وكذلك جميع أعمالها المخالفة للقانون الدولي والقانون الإنساني الدولي، ونشدد على ضرورة إجبار الكيان الصهيوني المحتل على الوفاء بجميع التزاماته بموجب القانون الإنساني الدولي لضمان حماية المدنيين الفلسطينيين ووقف عدوانه العسكري الوحشي المستمر في دولة فلسطين، ولا سيما في قطاع غزة.

6. **ندعو** إلى الوقف الفوري للعدوان الوحشي الذي تشنه قوات احتلال الكيان الصهيوني على الشعب الفلسطيني والرفع الفوري للحصار المفروض على قطاع غزة.

7. **نطلب** من الأمين العام أن ينظر في إمكانية تشكيل هيئة فنية سياسية تتألف من برلمانات أعضاء في الجمعية البرلمانية الآسيوية وخبراء بارزين من بلدانهم لتقييم الأضرار الإنسانية التي لحقت بالأراضي الفلسطينية في إطار الهجوم العسكري الأخير للكيان الصهيوني، وأن يقدم تقريراً إلى الدورة المقبلة للجنة الدائمة للشؤون السياسية.



8. **نطلب أيضاً** من الأمين العام أن يناقش مع البرلمانات الأعضاء في الجمعية البرلمانية الآسيوية، والمنظمات الدولية والإقليمية الأخرى والمؤسسات القانونية المتخصصة بشأن مسألة توثيق جرائم الكيان الصهيوني، ولا سيما الجرائم التي ارتكبتها مؤخراً في قطاع غزة، لاستخدامها لاحقاً في الدعاوى المرفوعة أمام المحاكم الدولية وتقديم تقرير في هذا الصدد إلى الدورة المقبلة للجنة الدائمة للشؤون السياسية.

9. **نعرب عن** بالغ القلق إزاء التصعيد الأخير في أعمال العنف منذ 7 تشرين الأول/أكتوبر والتدهور الخطير في الحالة في غزة وبقية الأراضي الفلسطينية المحتلة، بما فيها القدس الشرقية، وندين الهجمات التي تستهدف المدنيين،

10. **نرفض** وندين بشدة التصريحات التي أدلى بها رئيس وزراء الكيان الصهيوني في 10 أيلول/سبتمبر 2019، التي أعلن فيها عن نيته بضم كامل غور الأردن الفلسطيني وشمال البحر الميت والمستوطنات في الأراضي الفلسطينية المحتلة، في انتهاك جسيم وصارخ لقواعد القانون الدولي وأحكام ميثاق الأمم المتحدة وقراراته وخاصة قرار مجلس الأمن رقم 2334 للعام 2016. وندعو الأمم المتحدة إلى الدفاع عن قراراتها التي تنهي احتلال الكيان الصهيوني وتمكن الشعب الفلسطيني من تقرير مصيره على أرضهم.

11. **ندين** جميع انتهاكات القانون الدولي التي تهدد السلم والأمن الدوليين بما في ذلك جميع أعمال الإرهاب والجرائم المنظمة؛ وانتهاكات حقوق الإنسان التي ترتكبها قوات احتلال الكيان الصهيوني والمستعمرين في دولة فلسطين، ونطالب بالحماية الدولية للشعب الفلسطيني وفقاً لقرار الجمعية العامة رقم A/Es-10/L.23 المؤرخ 11 حزيران/يونيو 2018، واتفاقيات جنيف ذات الصلة.

12. **نشجع** جميع أعضاء المجتمع الدولي للضغط على الكيان الصهيوني للإفراج الفوري عن جميع المعتقلين الفلسطينيين بما في ذلك أعضاء البرلمان الفلسطيني، وإدانة فشل كنيست الكيان الصهيوني في الرد على لجان التحقيق ونقصي الحقائق التي أنشأها الاتحاد البرلماني الدولي بشأن المعتقلين في سجون الكيان الصهيوني كما هو واضح في الاجتماعات البرلمانية الدولية في سانت بطرسبرغ وجنيف في آذار/مارس 2018؛ وتفكيك كل المستوطنات غير الشرعية وكذلك الجدار الفاصل بأكمله ووضع حدٍّ لمصادرة الأراضي الفلسطينية.

13. **نعلم** عن جميع التدابير والإجراءات التشريعية والإدارية التي اتخذها الكيان الصهيوني، بما في ذلك مصادرة الأراضي والممتلكات التي تهدف إلى تغيير الوضع القانوني للقدس، على أنها باطلة وليس لها أي تأثير قانوني على وضعها الأصلي.



14. ندين استمرار الكيان الصهيوني في بناء مستوطنات متحدّية القانون الدولي المطبق، ولا سيما قرار مجلس الأمن رقم 2334 الصادر في كانون الأول / ديسمبر 2016؛ وتجاهله الحقوق المشروعة للشعب الفلسطيني بما في ذلك حقهم في المقاومة والاحتجاج ضدّ الاحتلال الأجنبي لأراضيهم؛ وإعاقته الجهود الدولية الرامية إلى تحقيق سلام عادل ودائم في المنطقة؛

15. نعبر عن بواعث القلق البالغ بشأن القمع والظلم، وكذلك العنف المستمر الممارس ضد الشعب الفلسطيني، ولا سيما النساء والأطفال، في الأراضي الفلسطينية المحتلة في ظل الكيان الصهيوني بما في ذلك القدس الشرقية، وفي الجولان السوري الذي يحتله الكيان الصهيوني؛

16. ندعو جميع أعضاء الجمعية البرلمانية الآسيوية والأمم المتحدة وكافة المنظمات الإقليمية والدولية المعنية، ولا سيما مجلس الأمن التابع للأمم المتحدة والمحكمة الجنائية الدولية، إلى التصدي، بموجب ميثاق الأمم المتحدة ونظام روما الأساسي، للجرائم ضد الإنسانية، وجرائم الحرب التي ارتكبتها الكيان الصهيوني في دولة فلسطين والتي تهدد السلام والأمن الدوليين؛

17. ندين إقفال البعثة الدبلوماسية لمنظمة التحرير الفلسطينية في واشنطن كرد لعضوية دولة فلسطين في المحكمة الجنائية الدولية؛

18. نشيد بالقرار الذي اتخذته الاتحاد الأوروبي بعدم شراء أي منتجات يتم إنتاجها في المستوطنات القائمة في الأراضي المحتلة، ودعوة دول البرلمانات الأعضاء في الجمعية البرلمانية الآسيوية إلى التصرف بطريقة ماثلة والتأكيد على الدعم الكامل لحركة المقاطعة الدولية ضد احتلال الكيان الصهيوني.

19. نرفض سياسات وتدابير الاحتلال التي تعارض القانون الدولي وقرارات الشرعية الدولية التي يمارسها الكيان الصهيوني لتغيير الملامح التاريخية، والثقافية، والدينية، والديمقراطية للأراضي الفلسطينية المحتلة وخاصة مدينة القدس ومقدساتها الإسلامية والمسيحية بشكل عام، والمسجد الأقصى بشكل خاص ورفضاً أيضاً قانون الكنيست الهادف إلى تقسيم المسجد الأقصى في الزمان والمكان؛ الأمر الذي يشكل اعتداءً صارخاً على حرية العبادة وممارسة الشعائر الدينية، على النحو المنصوص عليه في موثيق حقوق الإنسان، وبروتوكول جنيف الأول للعام 1977، الذي تحظر المادة 53 منه الأعمال العدائية الموجهة ضد أماكن العبادة.

20. نرفض القرارات غير القانونية التي اتخذها كنيست الكيان الصهيوني مثل تهويد القدس وقانون الولاء للمواطنة، وإنكار الدولة الفلسطينية وحقوق الشعب الفلسطيني في الأراضي المحتلة، وقانون القومية اليهودية ووقف تمويل دولة فلسطين، وسرقة



أموال المقاصة العائدة لدولة فلسطين بذريعة رعاية الفلسطينيين لأسر الشهداء والجرحى وأهالي الأسرى والمعتقلين الذين هم ضحايا الاحتلال، مما يشكل انتهاكاً للمادتين 89 و98 من اتفاقية جنيف؛

21. **نرفض وندين** قرار الإدارة الأمريكية بوقف مساهماتها المالية للأونروا، وكافة المحاولات والقرارات والبدائل التي تمس مكانة ودور الأونروا بموجب قرار مجلس الأمن رقم 302 للعام 1949. وندعو جميع بلدان العالم وخاصة البلدان الأعضاء في هذه الجمعية، لدعم وحماية موازنة الأونروا حتى تتمكن من الوفاء بالتزاماتها تجاه حوالي 6 ملايين لاجئ فلسطيني حتى يتم حل قضيتهم وفقاً لقرار الأمم المتحدة رقم 194.

22. **ندعو** المجتمع الدولي إلى الوفاء بتعهداته بإعادة بناء الهياكل الأساسية وإعادة تأهيل السكان في غزة، التي دمرتها القوات الإسرائيلية، ودعم الاقتصاد الفلسطيني في دولة فلسطين المحتلة.

23. **نعرب عن دعمنا الكامل** لحقوق الشعب الفلسطيني غير القابلة للتصرف في الكفاح من أجل تقرير المصير وإقامة دولة فلسطين المستقلة وعاصمتها القدس وحق عودة اللاجئين الذين شردوا من دولة فلسطين في العام 1948 وفقاً لقرار الجمعية العامة للأمم المتحدة رقم 194.

24. **ندعو** الدول التي أنشأت سفارات أو مكاتب أو بعثات دبلوماسية في القدس المحتلة أن تسترجع قراراتها امتثالاً لقرارات مجلس الأمن التابع للأمم المتحدة المشار إليها في ديباجة القرار، ولا سيما القرار رقم 478 المؤرخ آب/أغسطس 1980، وقرار الجمعية العامة للأمم المتحدة: A/ ES-10/L 22 لكانون الأول/ديسمبر 2017، الذي اعتبر الاعتراف بالقدس عاصمة للكيان الصهيوني باطلاً ولاغياً، ودعا جميع الدول الأعضاء في الجمعية البرلمانية الآسيوية إلى الامتناع عن إنشاء بعثات دبلوماسية في القدس المحتلة.

25. **نؤكد** أن التنمية والاستثمار وتحسين مستوى المعيشة هي حقوق محرومة للشعب الفلسطيني منذ 52 عاماً بسبب استمرار الاحتلال الإسرائيلي. يجب أولاً إنهاء الاحتلال، لتحرير الاقتصاد الفلسطيني، وتمكين الشعب الفلسطيني من التحكم في موارده الطبيعية وثرواته الاقتصادية، والاستثمار ليعيش حياة كريمة بعيداً عن الابتزاز والمساومة.

26. **يؤكد من جديد** الرفض إعلان وزير خارجية الولايات المتحدة في 18 تشرين الثاني/نوفمبر 2019 بأن الاستيطان الإسرائيلي في الأراضي الفلسطينية المحتلة لا يتعارض مع القانون الدولي، ويعتبر الإعلان انتهاكاً صارخاً للقانون الدولي وقرارات الأمم المتحدة، ولا سيما قرار مجلس الأمن رقم 2334.



27. يدعو مفوض الأمم المتحدة السامية لحقوق الإنسان إلى التسريع بنشر "القائمة السوداء" لشركات الكيان الصهيوني والأجنبية التي تتعامل و/أو تعمل في مستوطنات الكيان الصهيوني في الأراضي الفلسطينية المحتلة باعتبارها خطوة ضرورية لعزل المستوطنات وحماية حقوق الإنسان.

28. ندين بشدة الهجمات الأخيرة التي شنها الكيان الصهيوني على قطاع غزة، وقتل وتشريد الفلسطينيين، واستهداف النساء والأطفال، وندعو إلى ضرورة أن يتصرف المجتمع الدولي على وجه السرعة لوقف هجمات الاحتلال المتكررة ضد المدنيين، والانتهاك الصارخ لقواعد القانون الإنساني الدولي.

29. نؤكد شرعية حقوق الشعب الفلسطيني غير القابلة للتصرف، وشرعية النضال الفلسطيني في ظل الاحتلال.

30. نشجع البرلمانات الأعضاء في الجمعية البرلمانية الآسيوية على اتخاذ مبادرات سياسية واتخاذ مواقف تدعم شرعية القضية الفلسطينية والكفاح المشروع للشعب الفلسطيني.

31. ندين بشدة الدعوات إلى التشريد القسري للشعب الفلسطيني من غزة والاستهداف المستمر للمدنيين العزل لتنفيذ هذه الخطة التي تهدف إلى تصفية القضية الفلسطينية وتأكيد الحق المشروع للشعب الفلسطيني في إقامة استقلاله، دولة ذات سيادة على الأراضي الفلسطينية مع الحدود المحددة في 4 حزيران/يونيو 1967، وفقاً لقرارات الشرعية الدولية.

32. نشجع المجتمع الدولي على أن يكون أكثر موضوعية وإنصافاً في تقييم الحالة في دولة فلسطين، والامتناع عن اللجوء إلى المعايير المزدوجة والآراء المناقفة.

33. ندعو إلى إجراء إصلاح شامل للنظم الدولية، ولا سيما الأمم المتحدة ومجلس الأمن التابع لها، من أجل تعزيز دورها الدولي في إنفاذ القانون في حل جميع النزاعات، بما في ذلك في دولة فلسطين.

34. ندين كذلك بأشد العبارات الاستهداف الصارخ من قبل قوات الاحتلال الوحشية التابعة للكيان الصهيوني للمستشفى المعمداني الأهلي في قطاع غزة، والذي أدى إلى مقتل وإصابة المئات من المرضى الأبرياء وإصابة وتشريد المدنيين الأبرياء، في انتهاك صارخ للقانون الإنساني الدولي.

35. ندعو الكيان الصهيوني إلى الوقف الفوري لعدوانه الوحشي والسماح للأمم المتحدة والوكالات الإنسانية الأخرى بتقديم المساعدات الإنسانية والإغاثية على الفور لشعب غزة.



36. يدعو البرلمان الأعضاء إلى اتخاذ موقف إقليمي ودولي جاد في مواجهة هذا التصعيد الخطير للكيان الصهيوني والقصف الوحشي غير المسبوق الذي يواجهه المدنيون في قطاع غزة.

37. يؤكد رفض سياسة المعايير المزدوجة التي تمنح الكيان الصهيوني الضوء الأخضر غير المشروط والترخيص غير المقيد بالقتل مع تجاهل أي رأي معارض.

38. يدعو إلى وقف فوري ودائم ومطرد لإطلاق النار لأغراض إنسانية يفضي إلى وقف الأعمال العدائية، ويطالب جميع الأطراف بالامتثال الفوري والكامل لالتزاماتها بموجب القانون الدولي، بما في ذلك القانون الإنساني الدولي والقانون الدولي لحقوق الإنسان، ولا سيما في ما يتعلق بحماية المدنيين والأهداف المدنية، يطلب أيضاً توفير سلع وخدمات أساسية فورية ومستمرة وكافية ودون عوائق للمدنيين في جميع أنحاء قطاع غزة.

39. يؤكد من جديد أنه لا يمكن التوصل إلى حل عادل ودائم للاحتلال الصهيوني - الفلسطيني إلا بالوسائل السلمية، استناداً إلى قرارات الأمم المتحدة ذات الصلة ووفقاً للقانون الدولي، ويشدد على ضرورة وجود آلية ضمان لتنفيذه على النحو السليم.





Draft Resolution on Asian Parliaments' Unwavering Support for the Palestinian People

We, the Members of the Asian Parliamentary Assembly,

Recalling APA Resolutions on Supporting Palestinian State and Protecting Rights of Palestinian People, (APA/Res/2013/03, 9 December 2013); Violations of International Humanitarian Law in the Palestine and the War Crimes Committed By the Zionist entity in Gaza (APA/Res/2009/01, 8 December 2009); and Humanitarian Crisis in Palestine Particularly in the Gaza Strip (APA/Res/2008/08, 29 November 2008); the catastrophic humanitarian impact of the aggressive war on the Gaza Strip in July 2014. and Zionist entity indiscriminate bombardment on the Gaza Strip since 7 October 2023 which deliberately targeting the civilians including women and minors;

Also recalling the resolutions of the United Nations Security Council, including resolutions 242 (1967), 252 (1968), 267 (1969), 298 (1971), 446 (1979), 465, 474, 478 (1980), 468 (1980) and 1322 (2000), 2334 (2016), and resolutions of the United Nations General Assembly and other relevant international documents.

Inspired by the Principles and objectives enshrined in the APA Charter and the relevant APA resolutions;

Committed to contribute to the promotion of peace and security at regional and global levels on the basis of justice and the rule of law;

Affirming the responsibility of the international community to support implementation of resolutions and recommendations of the United Nations Security Council; the UN General Assembly; the Human Rights Council; and the APA pertinent to the situation in Palestine, particularly in Al-Quds;

Supporting the struggle of Palestinian people against Zionist Entity occupation by its all means to liberate its land and establish an independent Palestinian State with Al-Quds city as its capital;

Reemphasizing the denunciation of the transfer of the American Embassy from Tel-Aviv to the occupied city of Jerusalem in disregard of the principles and rules of international legitimacy and UNSC Resolutions;

Expressing serious concerns on Zionist Entity's lack of commitment to abide by resolutions and recommendations of the UN Security Council, the General Assembly, the Human Rights Council,

the Inter-Parliamentary Union, and the APA regarding the human rights situation in the occupied Palestinian territories, particularly in Al-Quds;

Reaffirming the applicability of the fourth Geneva Convention relative to the protection of Civilian Persons in Time of War, of 12 August 1949, to the occupied Palestinian territories, including Al-Quds and the Gaza Strip;

Recognizing that Zionist Entity's severe violations of international humanitarian law and of the human rights of Palestinian people undermine international efforts towards achieving a just and lasting peace in the region and beyond;

Noting with grave concern over the continuous and blatant violations of Zionist entity to various UN resolutions towards peace between Palestine and Zionist Entity, reflecting the ineffectiveness, failure, and incapability of the international system in resolving and maintaining international peace and security;

Bearing in mind that the worsening situation in Palestine, especially in the Gaza Strip, is the result of the international community's continuous silence and selective use of a double standard policy on the relentless oppression, aggression, violence and intimidation against the Palestinian people and illegal annexation of Palestinian land;

Affirming that the road to peace, stability and prosperity in the Middle East comes first by ending the Zionist entity occupation of Palestine in implementation of the relevant resolutions of international legitimacy, and not to replace the political solution with economic solution through economic conferences aimed at legitimizing the Palestinian lands occupation and coexistence, and prolongs the occupation tenure.

Emphasizing that the practice of worship, prayers and all Islamic religious rituals in Al-Aqsa Mosque is a natural and guaranteed right for only Muslims. The Zionist entity occupation has no right to intimidate and prevent them from carrying out their duties, while Zionist entity occupation allows settlers and extremists to break into the sanctity of Islamic sacred places, especially Al-Aqsa Mosque.

Regretting the surge in violence in Gaza since 7 October, 2023 and loss of all civilian lives;

Condemning the indiscriminate and disproportionate Zionist entity aggression, airstrikes and bombardment targeting the already occupied and oppressed people of Gaza, inhuman blockade, and restrictions on humanitarian and relief assistance, which have resulted in loss of thousands of precious civilian lives including women and children, and inflicted unprecedented misery on the population of Gaza.

Expressing concern at the serious risks posed by the Zionist entity actions to the peace and security in the region.

1. **Urge** all Members of the APA to support and treat the State of Palestine as a full member of the United Nations.
2. **Also urge** the international community to put pressure on Zionist Entity to stop its military aggression against the people of Gaza Strip by way of a complete ceasefire;
3. **Demand** all countries to use their influence to urge Zionist Entity to stop and refrain from taking actions that violate human rights, as well as to lift the total blockade of Gaza;
4. **Call** upon the United Nations and its relevant bodies to act immediately to protect Palestinian civilians, including by lifting the humanitarian aid blockade of the Gaza Strip;
5. **Condemn**, in the strongest terms possible, the killing and targeting of innocent Palestinian civilians by the Zionist Entity military machine as well as all its acts contrary to international law and Humanitarian law, **stress** the need to force the Zionist occupying entity to fulfill all its obligations under international humanitarian law to ensure the protection of the Palestinian civilians and to stop its ongoing brutal military aggression in Palestine, especially in the Gaza Strip.
6. **Call for** the immediate cessation of the barbaric aggression of the Zionist Entity occupation forces against the Palestine people and the immediate lifting of the siege imposed to the Gaza Strip.
7. **Request** the Secretary General to consider the possibility of forming a political-technical body consisting of APA Member Parliaments and relevant high profile experts from their respective countries to assess the humanitarian damages caused to the Palestinian territories under the recent military attack of the Zionist Entity and to report to the upcoming session of the Standing Committee on Political Affairs.
8. **Request** also the Secretary General to discuss with the APA Member Parliaments, other international and regional organizations and specialized legal institutions the issue of documentation of the crimes of the Zionist Entity, especially its recent crimes committed in the Gaza Strip, for later use in the lawsuits brought before the international courts and to report to the next session of the Standing Committee on Political Affairs in this regard.
9. **Expresses** grave concern at the latest escalation of violence since the 7th of October and the grave deterioration of the situation in Gaza and the rest of the Occupied Palestinian Territory, including East Jerusalem, and condemns attacks targeting civilians,

10. **Reject** and strongly condemn the statements made by the Zionist Entity Prime Minister on 10th of September 2019, in which he announced his intention to annex the entire Palestinian Jordan Valley, the northern Dead Sea and settlements in the Occupied Palestinian Territories, in a massive and flagrant violation of the rules of international law and the provisions of the Charter of the United Nations and its resolutions, particularly Security Council resolution 2334 for 2016. We call upon the United Nations to defend its resolutions that end the Zionist Entity occupation and enable the Palestinian people to self-determination on their land.
11. **Condemn** all violations of international law that threaten international peace and security, including all acts of terrorism and organized crime, and human rights violations by Zionist Entity occupying forces and settlers in Palestine, and call for international protection of the Palestinian people in accordance with General Assembly resolution A / Es-10 / L. 23 of 11 June 2018, and the relevant Geneva Conventions.
12. **Encourage** all members of the international community to take up with the pressure on Zionist Entity to immediately release all the Palestinian prisoners including the Members of the Palestinian Parliament and condemns the Zionist Entity Knesset's failure to respond to the fact-finding and investigation committees established by the Inter-Parliamentary Union on prisoners in Zionist Entity jails as evident in to International Parliamentary meetings in St. Petersburg and Geneva in March 2018, and dismantle all illegal settlements as well as the entire separating wall and put an end to confiscating Palestinian lands.
13. **Declare** all legislative and administrative measures and actions taken by Zionist Entity, including expropriation of land and properties which tend to change the legal status of Jerusalem as invalid and bearing no legal effect on their original status.
14. **Condemn** Zionist Entity continuation of building settlements defying applicable international law particularly Security Council resolution 2334 of December 2016; disregarding the legitimate rights of the Palestinian People including their right to resist and protest against foreign occupation of their lands; and hampering international efforts towards achieving a just and lasting peace in the region;
15. **Express** grave concerns on the suppression and injustice, as well as continuing violence practiced against the Palestinian people, particularly women and children, in the occupied Palestinian territories under the Zionist Entity occupation including East Jerusalem, and in the Syrian Golan occupied by Zionist Entity;
16. **Call Upon** all members of the APA and the United Nations as well as all regional and international organizations concerned, particularly the United Nations Security Council and the International Criminal Court to address, under the UN Charter and

the Rome Statute, the crimes against humanity and the war crimes committed by Zionist Entity in Palestine which threaten the international peace and security;

17. **Condemn** the closure of the PLO diplomatic mission in Washington in retaliation for the membership of Palestine to the International Criminal Court;
18. **Praise** the decision taken by the European Union not to purchase any products produced in the settlements based in the occupied territories and call on states of the APA Member Parliaments to act in a similar way and affirm the full support for international boycott movement against Zionist Entity occupation;
19. **Reject** the occupation policies and measures contrary to international law and the international legitimacy resolutions practiced by the Zionist entity to change the historical, cultural, religious and demographic features of the Occupied Palestinian Territory, especially the city of Jerusalem and its Islamic and Christian sanctities in general, and Al-Aqsa Mosque in particular, and also reject the Knesset law aimed at splitting the Al-Aqsa Mosque temporally and spatially; This constitutes a blatant attack on the freedom of worship and the practice of religious rites, as stipulated in human rights charters, and the First Geneva Protocol of 1977, Article 53 of which prohibits hostilities directed against places of worship.
20. **Reject** the illegal decisions taken by the Zionist Entity Knesset, such as the Judaization of Jerusalem, the Law of Loyalty to Citizenship, the Denial of the Palestinian State and the rights of the Palestinian people in the Occupied Territories, the Law of Jewish Nationalism, and / withholding the Financing of the State of Palestine, and the theft of clearing funds that belong to the State of Palestine under the pretext of Palestinian caring for the families of the martyrs and wounded and the families of prisoners and detainees, who are victims of the occupation, in violation of Articles 89 and 98 of the Geneva Convention.
21. **Reject** and condemn the US Administration's decision to suspend its financial contributions to UNRWA, and all attempts, resolutions and alternatives that affect the status and role of UNRWA established by UN Resolution 302 of 1949. We call on all countries in the world, especially the members of this Assembly, to support and protect UNRWA's budget so that it can fulfill its obligations to about 6 million Palestinian refugees until their case is resolved in accordance with UN Resolution 194.
22. **Call upon** the international community to fulfill its pledges to rebuild infrastructure and rehabilitate people in Gaza, which have been destroyed by Zionist Entity forces, and to support the Palestinian economy in the occupied Palestine.
23. Express its full support for the inalienable rights of the Palestinian people to struggle for self-determination and to establish the independent state of Palestine with Al-Ghods as its capital and the right of return of the refugees who were

displaced from Palestine in 1948 in accordance with the UN General Assembly Resolution 194.

24. **Call upon** countries that have established embassies, offices or diplomatic missions in occupied Jerusalem, to draw back the decisions in compliance with the UN Security Council resolutions referred to in the preamble to the resolution, in particular resolution 478 of August 1980, and UN General Assembly Resolution: A/ES-10/L.22 of December 2017, which considered the recognition of Jerusalem as Zionist Entity capital as null and void, and calling on all APA member states to refrain from establishing diplomatic missions in occupied Jerusalem.
25. **Affirm** that development, investment and improvement of the standard of living are rights denied to the Palestinian people for 52 years now, due to the continuation of the Zionist Entity occupation. It's a must first to end the occupation, in order to liberate the Palestinian economy, and enable the Palestinian people to control their natural resources and economic wealth, and invest to live a decent life away from blackmail and bargaining.
26. **Reaffirms** its rejection of US Secretary of State declaration on 18th of Nov 2019 that Zionist Entity settlement in the Occupied Palestinian Territories is not inconsistent with the international law and considers the declaration a flagrant violation of international law and UN resolutions in particular UN Security Council resolution 2334.
27. **Invites** the United Nations High Commissioner for Human Rights to expedite the publication of the "Black List" of Zionist Entity and foreign companies dealing and/or working in Zionist Entity settlements in the Occupied Palestinian Territories as a necessary step to isolate settlements and protect human rights.
28. **Strongly Condemn** the recent Zionist Entity attacks on the Gaza Strip, the killing and displacement of Palestinians, and the targeting of women and children, and call for the necessity for the international community to act urgently to stop the occupation's repeated attacks against civilians, and the flagrant violation of the rules of International Humanitarian Law.
29. **Affirm** the legitimacy of the inalienable rights of the Palestinian people, the legitimacy of the Palestinian struggle under occupation, and that the struggle of the Palestinian people is a legitimate struggle due to the existence of the occupation.
30. **Encourage** the member parliaments of the Asian Parliamentary Assembly to take political initiatives and adopt positions that support the legitimacy of the Palestinian cause and the legitimate struggle of the Palestinian people.
31. **Strongly Condemn** the calls for forced displacement of the Palestinian people

from Gaza and the continued targeting of defenseless civilians to implement this plan that aims to liquidate the Palestinian cause and affirm the legitimate right of the Palestinian people to establish their independent, sovereign state on the Palestinian territories with the borders of June 4, 1967, in accordance with international legitimacy resolutions.

32. **Encourage** the international community to be more objective and fairer in assessing the situation in Palestine, and refrain from resorting to double standards and hypocritical views
33. **Call** for a thorough reform of international systems, particularly the United Nations and its Security Council, in order to strengthen their international law enforcement role in resolving all conflicts, including in Palestine.
34. **Further condemn in strongest terms** the blatant targeting by Zionist Entity brutal occupation forces of Al-Ahli Baptist Hospital in Gaza Strip, which killed and injured hundreds of innocent sick, injured and displaced innocent civilians, in stark violation of the international humanitarian law.
35. **Call on** Zionist Entity to immediately halt its barbaric aggression and allow UN and other humanitarian agencies to immediately provide humanitarian and relief assistance to the people of Gaza.
36. **Calls upon** member parliaments to take a serious regional and international stance in the face of this dangerous escalation by Zionist Entity and the barbaric, unprecedented bombardment to which civilians in the Gaza Strip are facing.
37. **Affirms** its rejection of the double standard policy, which grants Zionist Entity an unconditional green light and an unrestricted license to kill whilst disregarding any opposing opinion.
38. **Calls** for an immediate, durable and sustained humanitarian ceasefire leading to a cessation of hostilities, demands that all parties immediately and fully comply with their obligations under international law, including international humanitarian law and international human rights law, particularly in regard to the protection of civilians and civilian objects, also demands the immediate, continuous, sufficient and unhindered provision of essential goods and services to civilians throughout the Gaza Strip,
39. **Reaffirms** that a just and lasting solution to the Zionist Entity-Palestinian occupation can only be achieved by peaceful means, based on the relevant United Nations resolutions and in accordance with international law and emphasizes the need for a guarantee mechanism for its proper implementation.